
تشکیل کارگروه تأمین مالی
بایــد کارگروه های تأمیــن مالی به همــت اتاق های 
استانی تشکیل شود تا زمینه استفاده از ظرفیت های 
بازار ســرمایه برای تأمین مالی بنگاه های اقتصادی 
فراهم آید. محمد خاکی، عضو اتاق ایران در گفت وگو 
با اتــاق ایران آنلاین، ضمن تأکیــد بر اهمیت نقش 
بازار سرمایه در تأمین منابع مالی موردنیاز بنگاه های 
اقتصادی تصریح کرد: در گذشته واحدهای اقتصادی 
وابســتگی خاصی به منابع بانکی داشتند؛ اما امروز 
ظرفیت های بازار سرمایه به حدی است که می توان از 
میزان این وابستگی بکاهیم و سراغ روش های جدید 
تأمین مالی برویم. به اعتقاد او باید از روش های سنتی 
عبور کرد و به کمک شیوه های جدیدی که در سطح 
دنیا رایج است، منابع موردنیاز بنگاه های اقتصادی 
را تأمین کنیم. این فعال اقتصــادی ادامه داد: چند 
ســالی اســت که به دلیل شــرایط اقتصادی حاکم، 
سیاســت های بانک مرکزی به ســمت سیاست های 
انقباضــی پیش رفته و همین عامل موجب شــده تا 
بانک های عامل نتوانند پاســخ گوی نیاز بنگاه های 

اقتصادی و حتی پروژه های شهرداری باشند. 

انگیزه ای برای صادرات نیست
صادرات اغلب صادرکنندگان شناسنامه دار در حوزه 
فولاد به نزدیک صفر رســیده اســت، به گزارش اتاق 
تهران، مهــرداد صابــری، عضو هیئــت نمایندگان 
اتاق تهران گفت: این وضعیت نتیجه سیاســت های 
اعمال شــده در حوزه عــوارض صادراتی و رفع تعهد 
ارزی اســت. او ادامــه داد: اینکه فعــالان اقتصادی 
روی بدیهیات هــم تا این حد خــون دل می خورند، 
جای تأسف دارد. او افزود: در زنجیره فولاد در برخی 
نواحی، تولید با مصرف داخلی تقریباً برابر است و در 
برخی نواحی تولید کمتر از تقاضای داخل اســت؛ 
اما در برخی محصولات نیز مازاد وجود دارد و باید در 
این بخش صادرات صورت گیرد. اما سیاست گذاران 
در زمانی که امکان صــادرات محصولات مازاد فراهم 
می شــود، سیاســت هایی وضع می کنند که مانع از 
توســعه صادرات می شــود. مهرداد صابــری گفت: 
به عنوان مثال ســال گذشــته، حــدود  13 الی 14 
میلیــون تن گندله روی زمین مانده بوده و در حال از 
دست دادن کارکرد خود بود؛ در همین برهه عوارض 

صادراتی وضع شد. 

سهم ایران از صادرات غذا
صادرات صنایع غذایی در جهان و در ســال ۲۰۲3 
حدود ۷۰۰ میلیارد دلار بوده و صادرات ایران نسبت 
به صادرات جهانی ۰/3 درصد برآورد می شــود. به 
گزارش اتاق ایران آنلاین، ابوالحسن خلیلی، فعال 
اقتصادی اظهار کرد: صادرات صنایع غذایی جهان 
در سال ۲۰۲3 بالغ بر ۷۰۰ میلیارد دلار اعلام شده 
و نســبت صادرات صنایع غذایی ایران در این سال 
در مقایسه با صادرات صنایع غذایی در جهان، ۰/3 
درصد بوده است. این فعال اقتصادی با بیان اینکه 
صنایع غذایی سهم 3/۷ درصدی از تولید ناخالص 
داخلی و سهم 18 درصدی از کل اشتغال صنعتی 
را دارد، گفت: ســهم صنایع غذایی از ارزش افزوده 
بخش صنعت حدود 11 درصد و سهم صادرات آن 
نیز 3/۷ درصد از کل صادرات صنایع است. از سوی 
دیگــر در حال حاضر 8 هــزار و 3۰۰ واحد صنعتی 
ثبت شــده با اشــتغال 361 هزار نفــر و تولید 4۰ 

میلیون تن فرآورده غذایی در کشور فعال هستند.
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پاسخ هم میهن:
عملکرد نهادهای مذهبی را اعلام کنید �

 روزنامــه هم میهــن گــزارش مربوط بــه عملکرد 
بودجــه دســتگاه های مذهبی را براســاس جداول 
اعلام شــده از ســوی مرکــز پژوهش هــای مجلــس 
تهیه کرده اســت. اعدادی هم کــه به عنوان بودجه 
هزینــه ای و تملــک دارایی ســرمایه ای آورده شــده 
براساس جداول این مرکز و همچنین جدول ابلاغی 

بودجه است. 
اساساً روزنامه هم میهن به اعتبارات دستگاه های 
مختلــف نپرداخته کــه بودجه ردیف هــای مذهبی 
زیرمجموعــه آنهــا را از مجموع اعتبــارات جدا کند 
بلکه صرفــاً ردیف های مربوط بــه نهادهای مذهبی 
براســاس جداول اعلامی مرکز پژوهش های مجلس 

در گزارش آورده شده است.
همچنین در پاســخ به ســازمان برنامــه و بودجه 
که اشــاره به هزینه های صورت گرفته بدون اشــاره 
به عملکرد آنهــا را ناتوان در ارزیابــی می داند، باید 
تاکید کرد کــه روزنامه هم میهن از انتشــار عملکرد 
این دستگاه ها کاملًا استقبال می کند و این آمادگی 
را دارد که در صورت اعلام شفاف عملکرد نهادهای 
مذهبی، گزارشی مبسوط از آن در روزنامه هم میهن 

منتشر شود.

شــایعات می گوید یک توافق نانوشته میان طرفین رخ 
داده که ایران غنی ســازی را کمی کنتــرل کند و آن ها 
هــم از صادرات ایران چشم پوشــی کنند. بــه هرحال، 
این طور که به نظر می رسید بخشی از این افزایش رشد 
اقتصادی، مربــوط به صادرات نفت بوده اســت. دلیل 
دیگر هم پر شــدن ظرفیت های خالی دوران کرونا بود و 
بعد از افول تلاطم های ناشــی از خــروج آمریکا رخ داد 
و ارتباط چندانی با دولت ســیزدهم نــدارد زیرا از اواخر 
دوره ریاست جمهوری حسن روحانی نیز آغاز شده بود.

Ó  چرا تاثیر این رشــد در ســفره مردم احســاس*
نمی شود و سطح رفاه افزایش نمی یابد؟

دقیقاً نکته دیگری که درباره رشــد بایــد حتماً توضیح 
داده شود این است که آیا این رشد منجر به توزیع درآمد 
هم شــده اســت یا خیر؟ از دهه 8۰ میلادی به بعد، در 
بحث رشــد و توزیع درآمد مطرح شــده که در دهه های 
اخیر ممکن اســت رشدی رخ دهد اما اثر مثبت آن تنها 
به افراد معدودی تخصیص داده شود و مردم احساسی 
از ایــن بابت نکنند. اکنون اگر رشــدی هــم رخ داده با 
توجه به ســاختارهای غلــط و ناتوانی دولــت در توزیع 
درآمدها، این رشــد پنج، شــش درصدی تنها به تعداد 
محدودی مانند شرکت های بزرگ که سهام داران خاص 
دارند رسیده است و توده مردم از منافع این رشد محروم 

مانده اند.
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ابراهیم رئیسی در مصاحبه تلویزیونی عنوان کرده که کسری بودجه کم 
شــده و این رونــد در حالی صورت گرفته که دولت او نــه از بانک مرکزی 
تنخواه گرفته و نه پول چاپ کرده است. محمدتقی فیاضی در گفت وگو 
با »هم میهن« به همین موضوع پرداخته و گفته، دولت نزدیک به 500 
هزار میلیــارد تومان بدهی دارد کــه حداکثر 300 هــزار میلیارد تومان 
آن تامیــن شــده. او همچنیــن گفتــه در کل تغییر زیــادی در وضعیت 
مالی دولت رخ نداده و کســری بودجه پابرجاست و در کنار آن فهرست 
اعتبارات نهاد ریاست جمهوری افزایش پیدا کرده این یعنی اراده ای برای 

کنترل کسری بودجه وجود ندارد.

Ó  رئیس جمهور در آخرین صحبت هایش به کاهش کسری بودجه اشاره 
کرده، درحالی که می بینیم هزینه های دولت افزایش پیدا کرده اســت و 
بســیاری از درآمدهای پیش بینی شده به خصوص در بخش واگذاری ها 

محقق نشده است. ارزیابی شما از این گفته ی رئیسی چیست؟
به هرحال عملکرد بودجه مهم است، دولت باید به اندازه منابعی که در بودجه 
مشخص شــده هزینه کند و ابزار تخصیص را نیز در اختیار دارد. اگر به بودجه 
14۰3 دقــت کنیــم، براســاس اطلاعاتی که کمابیــش وجــود دارد می توان 
حــدس زد درآمدهایی کــه از فروش اوراق و نفت پیش بینی شــده حدود 5۰۰ 
هزار میلیارد تومان کســری بودجه خواهد داشــت  که در نهایت دولت شــاید 
بتواند حداکثر 3۰۰ هزار میلیارد تومان آن را از طریق صرفه جویی در اعتبارات 
هزینه ای و عدم تخصیص اعتبارات عمرانی مدیریت کند که در آینده تبعات آن 
را خواهیم دید و قطعاً مانع رشــد اقتصادی و ایجاد اشتغال خواهد شد. به این 
موارد باید حساب های فرابودجه ای مانند هدفمندی یارانه ها، مصارف نظامی 

و صندوق های بازنشستگی را نیز اضافه کرد. جالب آنکه وقتی بودجه 
ارائه می شود در حدود 3۰ شرکت دولتی زیانده اعلام می شود اما 
در حقیقت حدود ۷۰ شــرکت زیانده وجود دارد لذا باید دید زیان 
آنها از کجا تامین می شود که احتمالًا از منابع بانکی خواهد بود. 
بانک ها نیز ناترازی دارند و از بانک مرکزی اضافه برداشت انجام 
می دهند.  دولت برای تامین این کســری یا مســتقیم به سراغ 
بانــک مرکزی خواهد رفت که پایه پولی افزایش پیدا می کند و یا 

از بانک های تجاری وام می گیرد که در حقیقت با یک واسطه 
سراغ بانک مرکزی رفته است. یا ممکن است دولت اوراق 

منتشــر کند که بخشــی از آن را بانک ها خریداری 
می کنند و چــون آنها به بانــک مرکزی مقروض 

هستند، در نهایت با بدهی شــان به این بانک 
تهاتر می کنند. 

در کل تغییــر چندانــی در وضعیت مالی دولــت رخ نداده و کســری بودجه 
همچنان پابرجاســت. ضمن اینکه امسال اتفاقات عجیب و غریبی در بودجه 
افتاد و فهرست اعتبارات نهاد ریاست جمهوری و برخی زیرمجموعه های آنان 
نیز افزایش پیدا کرد و نشان داد اراده ای برای کنترل کسری بودجه وجود ندارد 
بنابرایــن در عمل خلاف آن چیزی که رئیس جمهور می گوید اتفاق می افتد و 

مانند سال گذشته تغییر ملموسی مشاهده نخواهیم کرد.
Ó  آقای رئیسی در مصاحبه خود مشخصاً گفتند که نه استقراض )گرفتن 

تنخواه از بانک مرکزی( کرده اند و نه پول چاپ شده است، این دو گزاره را 
از ایشان می توان قبول کرد؟

ممکن است به صورت غیرمستقیم استقراض کرده باشند، ضمن اینکه ابتدای 
ســال نشــان می دهد پایه پولی افزایش پیدا کرده که ممکن اســت از سمت 
دولت نباشد و بانک های تجاری باشند ولی برای اینکه راستی آزمایی کنیم باید 
آمارهای مالی دولت منتشر شود و بانک مرکزی نیز اطلاعات به روز ارائه کند. اگر 
چاپ پول متوقف شود، بلافاصله آثار آن بر روی تورم مشاهده می شود و تغییر 
معناداری در کنترل آن خواهیم دید اما آن چیزی که اکنون می بینیم سخنان 
رئیس جمهور را تایید نمی کند. تا آمار مالی دولت مانند میزان فروش نفت، میزان 
مالیات ها و فروش اوراق بدهی مشخص نباشد، نمی توان تحلیل درستی کرد 
ولی بنده بعید می دانم دولت بدون استقراض از بانک مرکزی، چه مستقیم و چه 

غیرمستقیم، توانسته باشد کسری بودجه خود را کنترل کند.  
براســاس گزارش بانک مرکزی و آخرین اطلاعاتی که مربوط به بهمن  14۰۲ 
اســت، بدهی دولت به بانک مرکــزی 3۰۲ هزار میلیارد تومــان بوده و بدهی 
مؤسســات دولتی 88 هــزار میلیارد تومان اســت که در مجمــوع 39۰ هزار 
میلیارد تومان بدهی دولت و شــرکت های دولتی به بانک مرکزی است. دولت 
کــه می گوید به این بانک بدهی ندارد باید توضیح دهد رقم 3۰۲ هزار میلیارد 
تومانی که احتمالًا تا پایان اســفند سال پیش بیشتر هم شده، اگر از 

ناحیه بودجه نبوده ناشی از چه بوده است؟
Ó  ممکن است کم شدن کسری بودجه با اصلاح ترازنامه بانک ها 

صورت گرفته باشد؟
وقتی بانکی زیانده است و یا منحل شده، باید دید بدهی آن به بانک 
مرکزی پرداخت شده یا خیر؟ آن چیزی که در عمل باید اتفاق بیفتد 
این است که بانک منحل شود و بدهی آن از محل دارایی هایی که 
دارد به بانک مرکزی پرداخت شــود که بنده بعید می دانم چنین 
اتفاقی رخ داده باشــد. چند موردی هــم که اتفاق افتاد، 
دیدیــم که دولت بدهی ها را به بانک دیگر منتقل کرد و 
زیان آن بانک را بیشتر کرد. اگر نخواهیم همه موارد 
را منفی ببینیم اقدام مثبتی انجام شده اما شرایط و 

الزامات آن رعایت نشده است. 

محمدتقی فیاضی کارشناس اقتصادی:

آمارهاگفتهیرئیسجمهورراتاییدنمیکند
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با وجود اینکه ابراهیم رئیسی در گفت وگوی دو شب پیش تلویزیونی خود 
اعلام کرده بود که وعده ســاخت چهار میلیون مســکن در ســال را عملی 
می کند و تاکنون هم »شاهد تولید 2 میلیون و 400 هزار مسکن هستیم« 
اما کارشناسان حوزه مسکن اعتقاد دارند که دولت سیزدهم هنوز نتوانسته 
اســت وعده خود را عملی کند. منصور غیبی، کارشــناس حوزه مسکن در 
همین باره بــه روزنامه هم میهن می گوید: »چهار میلیــون واحد آپارتمان 
وعده داده شــده تــا پایــان دوره دولت ســیزدهم، به مردم تحویــل داده 

نمی شود.«

Ó  با توجه به اینکه هنوز بانک ها قبول نکرده اند برای نهضت ملی مسکن 
تسهیلات پرداخت کنند و دستگاه های دولتی هم همچنان زمین های 
مــازاد خود را برای این طرح اختصاص نداده اند، آیا محقق شــدن وعده 
ساخت چهار میلیون واحد مسکن در چهار سال منطقی است و عملی 

می شود؟ 
این دوونیم میلیون واحد آماری است که از سوی وزارت مسکن تعیین 
شده است. این آمار از نقطه صفر ثبت نام و واریزی متقاضی مسکن 
تا مرحله تشکیل پرونده ها، اختصاص زمین اجرای پروژه، انتخاب 
پیمانکار و پیشرفت فیزیکی تا مرحله صفر کاری است. در این فضا 

و پروسه، می توان آمار دوونیم میلیون واحد مسکن را بررسی کرد.
Ó پس یعنی آمار، کاملًا منطبق بر واقعیت نیستند؟ 

اگر این آماری است که وزارت خانه به رئیس جمهور ارائه 
داده، نمی توان گفت که آمار غلط است اما آمار، 
آمار دقیقی نیســت. زیرا ساخت دوونیم میلیون 
واحد مسکن، به آن مفهوم نیست که همه این 
دوونیــم میلیون واحــد، به عملیــات فیزیکی 
رسیده اســت. اگر صفر تا صد را دو نقطه آغاز 

و پایان ساخت مســکن در نظر بگیریم، مرحله صفر همان ثبت نام فرد در این 
واحدهاست که فرد متقاضی تنها، قسمت واریزی را تکمیل کرده است.

Ó  اما ایشــان گزارش داده اند که حدود دومیلیون و نیم واحد مسکن در 
این مدت ساخته شده است.  

طبق اطلاعاتی که در آمارهای تفصیلی مشــاهده می شود افتتاح 5۰۰ هزار 
واحد است که همگی در تملک مسکن مهر یا طرح ملی مسکن از قبل شکل 
گرفته اســت و فرآیندهای آغازین آن در دولت های قبلی انجام شده است. در 
واقع، هنوز برنامه اجرایی دولت برای تحویل آپارتمان شکل نگرفته و همچنان 
در مســیر اســت. کارشناســان معتقدند که این چهار میلیون واحد آپارتمان 
وعده داده شــده در دوره ریاســت جمهوری آقای رئیســی، تحویل مردم داده 
نمی شود. این تجربه ای است که خود دولت هم پیش از این با آن مواجه بوده 
و حتی تجربه دولت های قبلی هم  نشــان می دهــد آخر و عاقبت طرح هایی 
نظیر مســکن مهر چه شد. واقعیت هم این است که منابع و توانمندی کشور 
تغییری نکرده اســت. پس با اجبار نمی توان محدودیت های منابع طبیعی را 
جبران کرد. تنها، شعارها تغییر کرده و اجرای این شعارها هم بسیار سخت 

است. 
Ó  تکلیف منابع مالی و اعتبارات این پروژه چه می شود؟ 

این منابع، خودشان مشکلی جدی هســتند. قرار نیست پروژه تا 
آخر دوره آقای رئیسی به بهره برداری برسد زیرا از یک طرف منابع 
و اعتبار پایدار بانکی تامین نشــده است، از سوی دیگر دولت باید 
در نظر داشــته باشد که ذی نفعانی که در حال ساخت مسکن برای 
آنان اســت، باید بتوانند به تعهــدات خود عمل کنند. با 
توجه بــه این انتظارات تورمــی در جامعه و با نظر به 
اینکه این افراد معمولًا قشــر کم درآمدتری هستند، 
پس چگونــه ایــن پــول را پرداخت کننــد؟ یعنی 
مالکیت این آپارتمان ها بــه افرادی تعلق می گیرد 

که توان اولیه پرداخت ندارند. 

منصور غیبی کارشناس حوزه مسکن در گفت وگو با هم میهن:

۴میلیونمسکنساختهنمیشود

نشده بود؟ حداقل به اندازه ی رشد یک بادمجان به دولت 
رئیســی وقت بدهید«. حالا حدود سه سال از انتشار این 
عکس و وعده های کابینه ابراهیم رئیســی گذشته است. 
کابینــه ای که ســه وزیــر از آن در نیمــه راه کنــار رفتند. 
سیدرضا فاطمی امین، حجت الله عبدالملکی و سیدجواد 
ساداتی نژاد سه تن از وزیران مربوط به بخش های مختلف 
اقتصــادی بودند کــه هر یک بــه دلایلی، موفق نشــدند 
در کابینه دولــت بمانند. البته برخی دیگــر از وعده های 
رئیس جمهور، حتی در ورطه ســخن نیز عملی نشد. مثلًا 
ابراهیم رئیســی وعــده داده بــود که قرار اســت با بهبود 
وضعیــت اینترنت، کیفیت آن را بهتر و قیمت آن را ارزان تر 
کند امــا آنچه در عمل رخ داد، افزایــش قیمت اینترنت و 
کاهش کیفیت آن بود. دولت ســیزدهم درســت در سالی 
کــه بنا بر آمار هم در کســری تجــاری و تورم رکــورد زده، 
می گوید در کنترل تــورم موفق عمل کرده و آن را به کمتر 
از 4۰ درصد رســانده است. ای کاش موقع گفتن این آمار 
خبرنــگاری آنجا بود که نظر رئیســی را درباره وعده نصف 
کــردن تورم و تک رقمی کردن آن می پرســید و از رئیســی 
می خواست درباره اینکه چرا با آن وعده های شعاری امروز 
کاهش تورم به 4۰ درصد را دستاورد می داند. در شرایطی 
که فشار معیشت بر دوش مردم هر روز سنگین تر می شود، 
دولت دغدغه خــود را معطوف به جداســازی وزارت خانه 
»صمــت« کرده و طرح جداســازی وزارت خانــه ماه ها در 
مجلس ســرگردان ماند و ســرانجام هم مشــخص نشد که 
دلیل مطرح شــدن همزمان استیضاح فاطمی امین، وزیر 
صنعــت، معدن و تجارت وقت با تفکیک صمت، چیســت 
یا چرا ســاختار چنیــن وزارت خانه بزرگی به ســکاندار آن 
اجازه نمی دهد به جای دخالت در قیمت مرغ و تخم مرغ، 
به وظایــف اصلی خــود و سیاســت گذاری در حوزه های 

صنعت ، معدن و تجارت بپردازد؟


